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§ 1 Godkännande av föredragningslistan 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden fastställer den av ordföranden föreslagna föredragningslistan för 
sammanträdet. 
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BESLUTSÄRENDEN 
 
§ 2 Utveckla discgolfanläggningen på Högdalstopparna 
Svar på medborgarförslag 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på ett 
medborgarförslag från Klas Bäckelin om att utveckla discgolfanläggningen på 
Högdalstopparna. 
 
Ärendet 
I ett medborgarförslag föreslår Klas Bäckelin att discgolfanläggningen på Högdalstoppen ska 
utökas till en fullängdsbana med 18 hål genom en förlängning av banan till Fagersjötoppen.  
 
Förvaltningen anser att förslaget är intressant men det bör finnas en plan för hela området 
innan delar av det exploateras. I stadens budget för 2023 har idrottsnämnden och 
exploateringsnämnden fått i uppdrag att utreda hur Högdalstopparna kan utvecklas till ett 
attraktivt och öppet frilufts- och rekreationsområde. Förvaltningen anser att resultatet av 
utredningen måste inväntas innan nya anläggningar kan bli aktuella. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-04-21. 
Dnr FAR 2023/40 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C) anmälde ett särskilt uttalande.  
 
Särskilt uttalande  
Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C)  
 
Vi vill tacka för ett utmärkt förslag på hur man skulle kunna använda och utveckla 
högdalstopparna. Området har stora möjligheter och används i dag inte till sin fulla kapacitet. 
Området bör detaljplaneläggas som parkområde då det inte lämpar sig för bostäder, men 
skulle ge mycket till invånarna i Farsta och i andra stadsdelar om det kunde användas för 
rekreativa ändamål.  
 
Vi delar förvaltningens uppfattning att planeringen av en discgolfanläggning bör göras i 
samband med en större exploatering av området och ser en sådan anläggning som ett bra 
exempel på vad området skulle kunna användas till. Vi önskar att processen att 
detaljplanelägga området kan ske så skyndsamt som möjligt tillsammans med nämnder som 
äger beslutsrätten. 
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§ 3 Ordningsvakter 
Svar på skrivelse från SD 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på en skrivelse från 
Sverigedemokraterna om ordningsvakter. 
 
Ärendet 
I en skrivelse till stadsdelsnämnden uttrycker Sverigedemokraterna oro över minskade 
resurser till ordningsvakter i staden och vad det innebär för det trygghetsskapande och 
brottsförebyggande arbetet med tanke på den pågående våldsvågen som sprider otrygghet 
bland medborgarna. Partiet ställer ett antal frågor i anslutning till detta, bland annat om 
antalet ordningsvakter i stadsdelsområdet, både under 2022 och kommande år.  
 
Efter förordnande från Polismyndigheten har förvaltningen upprättat ett avtal om två 
ordningsvakter i receptionen på Storforsplan 36 i Farsta centrum. Däremot har förvaltningen 
inga ordningsvakter stationerade på allmän plats i stadsdelsområdet. För frågor om mobila 
ordningsvakter och andra kommunövergripande frågor hänvisar förvaltningen till 
kommunstyrelsen. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-04-27. 
Dnr FAR 2023/202 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Leif Söderström (SD) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
Särskilt uttalande  
Leif Söderström (SD) 
 
Vi tackar förvaltningen för svaret och kompletterar med några synpunkter.  
 
Ordningsvakters befogenheter. 
Förutom de utökade, men relativt polisen begränsade lagliga befogenheter som en 
ordningsvakt har, tillkommer två andra ingripande befogenheter, vilka även vanliga 
medborgare har, för att skydda liv och egendom. 
 
Envarsrätten, vilken möjliggör att ingripa vid angrepp på såväl person som egendom, vilket 
även innefattar andra personer och deras egendom. Dock villkoras ingripanden av att det 
skall finnas fängelse i straffskalan för brottet, vilket det oftast gör vid den typ av brott som 
ordningsvakter konfronteras med.  
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Nödvärnsrätten, vilken kan tillämpas på följande fyra omständigheter, där rätt att bruka 
nödvärn föreligger: 

• Mot ett påbörjat eller överhängande brottsligt angrepp på person eller egendom. 
• Mot den som med våld eller hot om våld eller på annat sätt hindrar att egendom 

återtas på bar gärning. 
• Mot den som olovligen trängt in i eller försöker tränga in i rum, hus, gård eller 

fartyg. 
• Mot den som vägrar att lämna en bostad efter tillsägelse. 

 
Till detta kommer att en ordningsvakt är tränad för sin uppgift såväl fysiskt som psykiskt, 
och till skillnad från den vanlige medborgaren är denne speciellt utbildad i lag och 
rättsfrågor, så beredskapen till att ingripa vid eventuella brott är generellt betydligt högre än 
för allmänheten. 
 
Därtill har en ordningsvakt en uppkopplad organisation bakom sig med 
direktkommunikation och etablerade kanaler för att komma i kontakt med polis, sjukvård 
och andra myndigheter eller kalla på förstärkning, vilket kan vara tidskritiskt för att hinna 
rädda liv och egendom vid grova brott som numera är så vanligt förekommande i vår stad. 
Inte minst i Farsta stadsdel och omnejd. 
 
Utifrån det svar vi fått på vår skrivelse syns inte situationen tas på fullt allvar. Är 
verkligheten så i stadsdelen, att det bara är förvaltningens reception och lokaler som behöver 
skyddas av ordningsvakter?  
 
Hur ser det ut vid skolorna, idrottsanläggningarna, äldreboenden, bibliotek, vårdcentraler, 
allmänna kommunikationscentra eller på stadsdelarnas torg med omgivningar? Känner sig 
medborgarna så trygga att rörelsefriheten inte begränsas i tid och rum? 
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§ 4 Upprustningsplan för lekplatser inom Farsta stadsdelsområde 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden fastställer upprustningsplan för lekplatser inom Farsta stadsdelsområde 
enligt förvaltningens förslag. 
 
Ärendet 
Enligt årets verksamhetsplan ska förvaltningen ta fram en upprustningsplan för lekplatserna 
inom Farsta stadsdelsområde. Förvaltningen har genomfört en inventering av lekplatserna. 
Generellt är de i bra skick. Inga lekplatser har något akut upprustningsbehov.  
 
Utifrån inventeringen och befolkningsutvecklingen i åldrarna 0-15 år har förvaltningen gjort 
en prioritering av vad som behöver göras de närmsta åren. Förvaltningen föreslår att 
parkleken Starrmyran i Hökarängen, Skeppet i Sköndal, Klyftan i Farsta och parkleken 
Forsängen i Farsta strand prioriteras. I samband med stadsutvecklingsprojektet Drevern 
(Hemköp) i Sköndal bör även Skallet och Lapphundsgränd prioriteras. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-04-14. 
Dnr FAR 2023/229 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Marre Mayr m fl (V), Joseph Zamani m fl (S) och Lisa Carlbom (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
Särskilt uttalande  
Marre Mayr m fl (V), Joseph Zamani m fl (S) och Lisa Carlbom (MP)  
 
Vi vill tacka förvaltningen för ett gediget arbete med att inventera och prioritera underhållet 
av stadsdelens parklekar och lekplatser. Vi tycker att planen ger en tydlig och strukturerad 
bild av behoven och att prioriteringarna ser rimliga ut. 
 
Vi tänker att det är viktigt att avvecklingarna av de mindre välbesökta lekplatserna sker på 
samma strukturerade sätt som planen föreskriver, så att de inte känns lämnade vind för våg. 
Men i första hand vill vi att man först försöker få de platserna mer besökta, innan eventuella 
beslut att ta bort dem, då vi vill se Farsta som ett föredöme där det ska finnas gott om plats 
för lek. 
 
Enligt planen har Farstaområdet endast 4 kommunala lekplatser vilket låter lite relativt sett 
be-folkningsmängden , men de kompletteras av andra aktörers lekplatser, så som 
bostadsbolagen. De gör oss också nyfikna på hur bilden skulle se ut om man la till dessa. 
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§ 5 Uppföljning av gruppbostad enligt LSS och SoL – Farsta gruppbostäder 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning av uppföljningen av bostad med 
särskild service för vuxna enligt LSS och SoL – Farsta gruppbostäder. 
 
Ärendet 
Förvaltningen har genomfört en verksamhetsuppföljning vid enheten Farsta gruppbostäder. 
Bedömningen är att enhetens verksamheter har stort fokus på att tillgodose de boendes 
individuella behov utifrån aktuell beställning.  
 
Dock behöver verksamheten arbeta med att utveckla sitt ledningssystem för systematiskt 
kvalitetsarbete. Bland annat behöver det tydliggöras i dokumentationen hur resultaten från 
riskanalyserna och egenkontrollen tas tillvara och omsätts i det praktiska arbetet. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-04-24. 
Dnr FAR 2023/314 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C) anmälde ett särskilt uttalande.  
 
Särskilt uttalande  
Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C)  
 
Vi tackar för uppföljningen av Farsta gruppbostäder och har uppfattat att det finns 
utmaningar kring dokumentation, åtgärder i relation till riskanalys och rutiner för att omsätta 
aktiviteter i praktiken baserat på egenkontrollen.   
 
Det är positivt att Farsta stadsdel har börjat använda den stadsgemensamma mallen för 
uppföljning, vilket tillämpas för privat regi och entreprenad. Det skapar förutsättningar för 
mer likvärdig analys och kvalitet av både kommunala gruppbostäder och entreprenad/privat 
regi gruppbostäder. 
 
Vi anser dock att vi känner igen detta kring dokumentation och rutiner som är de konkreta 
förbättringsområdena här. Dessa ansvarsområden behöver finnas i arbetskulturen och vara en 
naturlig del av det systematiska kvalitetsarbete på alla invåer. Vi skulle uppskatta att få ta del 
av en konkret plan i framtiden för hur det här ska implementeras och efterlyser här en 
gemensam målbild för det framtida och bättre arbetssätten ska bli. Gärna med konkreta 
exempel kring nuläge och det framtida läget ska utformas.  
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§ 6 Uppföljning av gruppbostäder enligt LSS och SoL – Farsta nya 
gruppbostäder 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning av uppföljningen av bostad med 
särskild service för vuxna enligt LSS och SoL – enheten Farsta nya gruppbostäder. 
 
Ärendet 
Förvaltningen har genomfört en uppföljning av Farsta nya gruppbostäder, som bedriver 
verksamhet enligt både LSS och socialtjänstlagen. Bedömningen är att enheten bedriver en 
väl fungerande verksamhet där de boende får stöd efter behov och är delaktiga och har 
inflytande över sin vardag utifrån egna preferenser och de mål som finns i 
genomförandeplanen.  
 
Det finns dock ett behov vid enheten att se över rutinerna för intern och extern samverkan 
och rapportering av lex Sarah samt verksamhetens arbete med egenkontroll. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-04-14. 
Dnr FAR 2023/300 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C) anmälde ett särskilt uttalande.  
 
Särskilt uttalande  
Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C)  
 
Vi tackar för uppföljningen av Farsta nya gruppbostäder och har uppfattat att det finns 
åtgärder för att omhänderta förbättringar på arbetsplatserna.    
 
Vi ser dock fram emot att Farsta nya gruppbostäder deltar starkare iden framtida 
brukarundersökningen och att verksamheterna kan utveckla rutiner och dokumentation 
ytterligare i framtiden. Vi skulle bli mer positiva och stolta till inga/noll lex Sarah och att 
rutiner samt dokumentation hanteras på ett likvärdigt sätt på arbetsplatserna.  
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§ 7 Förordnande av tjänstepersoner vid Socialjouren avseende 
polishandräckning enligt LVU 
 
BESLUT 
1. Stadsdelsnämnden förordnar nedan namngivna tjänstepersoner vid stadens Socialjour 

med rätt att enligt 43 § 1 st 2 p LVU, inom nämndens ansvarsområde, begära 
handräckning av Polismyndighet eller, i särskilda fall, Kriminalvård för att genomföra 
beslut om vård eller omhändertagande enligt LVU.  
 
Abdelaziz Abdelsaid, Lena Wedberg, Ann Dahlgren, Liliana Pellegrino, Anna Lago 
Lenquist, Liselotte Tronders, Anne-Catrine Jonsson, Liselotte Bäck, Annika Panfichi 
Olsson, Lis-Marie Boija, Antonio Bracamonte, Mait Fredlund, Daniel Colegate, Malin 
Hultlid, Elin Axelsson, Malin Karlsson, Elin Orvik, Marimba Roney, Elisabet Lundqvist, 
Millicent Reyes, Eva Thomasson, Mohamud Abdi Osman, Felicia Narvaez Adolfsson, 
Nicolina Wallmark, Feryal Lövström, Philip Lindholm, Frida Allertz, Sanna Eriksson, 
Helena Svensson, Sandra Qvist, Johanna Kumblad, Susanne Bohlin, Julia Falk 
Nordberg, Therese Travis, Johanna Nilsson, Ylva Engelbrektsson, Katrin Pettersson, 
Ylva Westerdahl, Lena Svärd, Veronica Larsson.  
 

2. Nämndens tidigare förordnanden av tjänstepersoner vid Socialjouren upphör att gälla. 
 

Ärendet 
Socialnämnden ansvarar bland annat för stadens jourverksamhet inom individ- och 
familjeomsorgen. Verksamheten sköts av den kommunövergripande Socialjouren. För att 
jourverksamheten ska fungera behöver berörda tjänstepersoner bland annat snabbt kunna 
fatta beslut om att begära handräckning av Polismyndighet eller, i särskilda fall, 
Kriminalvård för att få deras hjälp att genomföra beslut om vård eller omhändertagande. En 
sådan begäran kan göras enligt 43 § 1 st 2 p lagen med särskilda bestämmelser om vård av 
unga (LVU).  
 
Socialnämnden beslutar vilka tjänstepersoner vid Socialjouren som ska ha ett sådant 
förordnande. Socialnämndens beslut överlämnas sedan till stadsdelsnämnderna som ombeds 
fatta motsvarande beslut avseende sina respektive ansvarsområden.  
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-04-28. 
Dnr FAR 2023/338 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 8 Tertialrapport 1 år 2023 
 
BESLUT 
1. Stadsdelsnämnden godkänner tertialrapport 1 år 2023.  
2. Nämnden höjer årsmålet för antal ungdomar som erbjudits feriearbete från 615 till 635. 
3. Nämnden sänker årsmålet för indikatorn Andelen arbetade timmar av timavlönad 

personal i förhållande till samtliga arbetade timmar inom vård, omsorg och 
pedagogiska verksamheter från 10 procent till 9 procent.  

4. Nämnden ansöker om 3 190 560 kronor för kompetensutveckling enligt 
tjänsteutlåtandets bilaga 2. 
 

Ärendet 
Tertialrapport 1 följer upp de mål och indikatorer som kommunfullmäktige fastställt i 
stadens budget 2023. I tertialrapporten redovisas resultat och analyser av nämndens arbete 
under perioden januari – april.  
 
Förvaltningen bedömer att nämnden bidrar till att kommunfullmäktiges tre inriktningsmål 
kommer att uppfyllas helt under året utifrån att femton av kommunfullmäktiges sexton 
verksamhetsområdesmål beräknas uppnås helt, och ett delvis. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-05-11. 
Dnr FAR 2023/270 
 
Förslag till beslut 
Marre Mayr m fl (V), Joseph Zamani m fl (S) och Lisa Carlbom (MP)  yrkade att nämnden 
skulle bifalla förvaltningens förslag.  
 
Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C) yrkade att nämnden 
skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag – se Reservation 
nedan. I detta instämde Leif Söderström (SD). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Reservation  
Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L), Christer Eriksson (C) och Leif Söderström (SD) 
 
Att nämnden bifaller förvaltningens förslag till beslut och därutöver anför: 
Moderaternas, Liberalernas och Centerpartiet anser att Farsta ska vara en stadsdel med lika 
rättigheter och möjligheter. Det ska också vara en stadsdel som är hemtrevlig, trygg och en 
stadsdel man kan bo och leva i. Våra värden ska bevaras och vårt gemensamma, det 
allmänna rummet, ska vårdas.  
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Vi i Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet har en annan inriktning för politiken i 
Stockholm än nuvarande styre. I en svår ekonomisk tid som denna så måste man prioritera 
kommunens kärnuppgifter främst. Styret bestående av S, V och MP lade i år en budget med 
felaktiga prioriteringar, besparingar på fel områden, samt en ökad skuldsättning för staden. 
 
En av de mer oroväckande felprioriterade är skolan som på grund av fördyringar skulle 
behöva en större budget. Detta har gjort så att många skolor nu behöver spara in på bland 
mycket annat personal. Färre lärare i skolan försvårar undervisningen och skapar sämre 
förutsättningar för våra ungas att få en god framtid. Skolan är en kommunal kärnuppgift och 
våra partier hade haft en annan prioritering. 
 
Tertialrapport 1 för Farsta stadsdelsnämnd innehåller redovisning av många målsättningar 
som man inte kan utvärdera än, samt några som delvis kan utvärderas. En oroväckande punkt 
är den om ”Andel placerade barn i skolåldern som klarar målen i kärnämnena i grundskolan” 
vilken uppfylls delvis behövs fortsatt analys och åtgärder för att utveckla resultatet till att det 
uppfylls. Det är av största vikt att alla elever klarar målen för grundskolan för att bli behöriga 
till gymnasieskola eller bli anställningsbara för yrkeslivet. Stadsdelen behöver särskilt ta 
hand om detta målområde för alla placerade barn för att deras och vår framtid ska tryggas på 
bästa sätt.  
 
Tre förskoleenheter går enligt prognosen med underskott om totalt 2,5 miljoner. Det är ett 
relativt litet underskott som vi har täckning för i resultatfond, men i och med det ekonomiska 
läget vi befinner oss i kan det komma att bli betydligt fler enheter som går med underskott. 
Det är viktigt att man i ett tidigt skede inte använder upp de reserver vi har bedriver en 
ansvarsfull politik inför framtiden. 
 
En annan målsättning som bör ges större utrymme är den om invånarnas nöjdhet med 
stadsmiljön. 2022 var 76 procent av de tillfrågade invånarna nöjda med stadsmiljön. 
Huruvida allmänna platser är rena och hålls hela gör mycket för upplevelsen av det område 
man bor i, och bör vara en prioriterad uppgift för kommunen. 
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REMISSER OCH YTTRANDEN 
 
§ 9 Inspektion av den kommunala hälso- och sjukvården i Farsta 
Yttrande till IVO 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som yttrande till Inspektionen 
för vård och omsorg i ärende med diarienummer 3.5.1-46195/2022. 
 
Ärendet 
IVO genomförde under 2020–2021 en granskning av den medicinska vården vid särskilt 
boende för äldre. Granskningen fokuserade huvudsakligen på vården av patienter som hade 
insjuknat i covid-19. Edö var ett av endast två vård- och omsorgsboenden i staden där IVO 
inte uppmärksammade några brister.  
 
Under 2022–2023 genomför IVO en nationell fördjupad granskning av den medicinska 
vården vid boenden som bedrivs i kommunal regi, i alla Sveriges kommuner. I månadsskiftet 
januari–februari genomfördes en inspektion vid stadsdelsnämndens tre boenden: Edö, 
Postiljonen och Ängsö. Ett antal brister konstaterades och IVO har begärt att nämnden 
redovisar vilka åtgärder som har och kommer att vidtas.  
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-05-03. 
Dnr FAR 2022/946 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Leif Söderström (SD) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
Särskilt uttalande  
Leif Söderström (SD) 
 
Under pandemin år 2020 till 2021 gjorde IVO en granskning av den medicinska vården på 
särskilt boende för äldre speciellt inriktat på vården av patienter som insjuknat i  covid 19.  
Edö vård och omsorgsboende var då ett av endast två inom staden som genomgick 
granskningen utan uppmärksammade brister.  
 
I en kontext av en fördjupad nationell granskning gjorde IVO i månadsskiftet januari-
februari 2013 en inspektion vid stadsdelsnämndens tre boenden och ett antal brister 
konstaterades, IVO begär nu att nämnden redovisar vilka åtgärder som har och kommer att 
vidtagas. 
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Vid granskningen av de vård- och omsorgsboenden som drivs av nämnden, konstaterar IVO 
brister inom följande områden: 

1. Den personal som gör medicinska bedömningar har inte tillräcklig kompetens för 
arbetsuppgiften och behärskar inte svenska språket i tillräcklig omfattning. 

2. Dokumentation sker inte enligt gällande regelverk. 
3. Läkemedelshanteringen sker inte på patientsäkert sätt. 
4. Vården i livets slutskede sker inte enligt gällande regelverk. 

 
Förvaltningen säger sig vara medveten om de brister IVO påtalar och arbetar med att 
genomföra åtgärder som planerats sedan tidigare. 
 
Det är dock mycket illa att så här allvarliga problem uppdagas inom nämndens 
omsorgsboenden. Bristande kunskaper i det svenska språket har bäring på de flesta av 
ovanstående anmärkningar och kan leda till svåra konsekvenser för omsorgstagarna. 
 
För två år sedan (2021) behandlades i nämnden en remiss på en motion från 
Sverigedemokraterna om att införa språktest baserat på språkkrav vid nyanställningar inom 
äldreomsorgen.  Det  skulle också tas fram en plan för ett språklyft av befintlig personal där 
behov så fanns.  
 
Motionen anförde att de äldres behov alltid skall gå i första hand, deras trygghet är det 
primära och risker grundat på dålig språkförståelse som kan resultera i felhantering av 
vårdplaner och de äldres medicinering,  måste på alla sätt och vis minimeras.  
 
Förvaltningen menade i sitt tjänsteutlåtande bland annat: ”att under förutsättning att 
Socialstyrelsens allmänna råd tillämpas” kan ett oberoende språktest vid anställning inom 
äldreomsorgen riskera att underminera samhällets utbildningssystem.  Detta har dock inte 
avskräckt ett betydande antal svenska kommuner att införa språktest vid nyanställning inom 
äldreomsorgen, exempel på dessa är: Gällivare, Skellefteå, Örnsköldsvik, Sandviken, Hofors, 
Filipstad, Hällefors, Sigtuna, Håbo, Upplands Väsby, Lidingö, Oxelösund, Katrineholm, 
Kungälv, Ronneby, Svalöv, Malmö. 
 
Huruvida dessa kommuners språktest har kommit att underminera samhällets 
utbildningssystem, har inte tillkännagivits, ännu fler av Sveriges kommuner är dock på väg 
att införa språktest. (Dec. 2022): Sollefteå, Sundsvall, Värmdö, Borlänge, Kungsbacka, 
Jönköping, Hässleholm. 
 
Majoriteten i Farsta stadsdelsnämnd (2021) bestående av M, L, MP, C samt oppositionens S 
och V röstade emot Sverigedemokraternas motion. 
 
Länk till Sverigedemokraternas motion om språkkrav inom äldreomsorgen:  
https://edokmeetings.stockholm.se/welcome-sv/namnder-styrelser/farsta-
stadsdelsnamnd/mote-2021-09-23/agenda/motion-om-sprakkrav-i-
aldreomsorgenpdf?downloadMode=open 
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§ 10 Stöd till barnfamiljer 
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar 
på remissen av förslag till stöd till barnfamiljer. 
 
Ärendet 
Regeringen har i vårändringsbudgeten lagt fram ett förslag om att förlänga det tillfälliga 
tilläggsbidraget inom bostadsbidrag för barnfamiljer till den 31 december 2023. Regeringen 
föreslår även en höjning av tilläggsbidraget från den 1 juli 2023. Utifrån regeringens förslag 
föreslår stadsledningskontoret att kommunfullmäktige beslutar att barnfamiljer ska kunna 
avräkna tilläggsbidraget inom bostadsbidraget i samband med ansökan om ekonomiskt 
bistånd efter prövning.  
 
Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget då det gagnar barnfamiljer. Däremot ställer 
förslaget bland annat högre krav på handläggning och innebär ökade kostnader för staden. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-05-09. 
Dnr FAR 2023/370 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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ANMÄLNINGSÄRENDEN 
 
§ 11 Rapportering till IVO av ej verkställda gynnande beslut för kvartal 1 år 
2023 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden lägger till handlingarna förvaltningens redovisning av rapporteringen till 
IVO för kvartal 1 år 2023 av ej verkställa gynnande beslut enligt socialtjänstlagen och lagen 
om stöd och service till vissa funktionshindrade. 
 
Ärendet 
Enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) och socialtjänstlagen 
(SoL) ska kommuner varje kvartal redovisa till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) de 
gynnande beslut om insats respektive bistånd som inte har kunnat verkställas inom tre 
månader. Från och med år 2022 ska rapporten också beskriva skälet till att beslutet inte har 
kunnat verkställas i tid. Skälet ligger vanligtvis antingen hos den enskilde eller hos 
kommunen.  
 
För kvartal 1 har förvaltningen rapporterat fem ej verkställda LSS-beslut, varav fyra är 
samma som förra kvartalet. Fyra beslut gäller bostad för vuxna, ett gäller korttidsvistelse. I 
samtliga fall ligger skälet hos den enskilde. Äldreomsorgen har rapporterat elva ej 
verkställda beslut om bistånd enligt SoL, varav åtta är samma som förra kvartalet. Alla gäller 
boende, och i samtliga fall är skälet att brukare har tackat nej till erbjudanden. 
Öppenvårdsverksamheten har rapporterat tre beslut som visserligen har överskridit 
tremånadersgränsen men som har kunnat verkställas kort därefter. Övriga områden har inte 
rapporterat några ej verkställda beslut för årets första kvartal. 
 
Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-04-03. 
Dnr FAR 2023/257 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 12 Protokoll från pensionärsrådet den 15 maj 2023 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden lägger protokoll från pensionärsrådet den 15 maj 2023 till handlingarna. 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden yrkade att nämnden skulle lägga protokollet till handlingarna. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 
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§ 13 Minnesanteckningar från Enskede-Årsta-Vantörs, Farstas och Skarpnäcks 
gemensamma råd för funktionshinderfrågor den 31 mars 2023 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden lägger minnesanteckningar från Enskede-Årsta-Vantörs, Farstas och 
Skarpnäcks gemensamma råd för funktionshinderfrågor den 31 mars 2023 till handlingarna. 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden yrkade att nämnden skulle lägga minnesanteckningarna till handlingarna. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 
 
 
  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 
 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
25 MAJ 2023 

SIDA 19 
 

 
 
 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande 

 

§ 14 Ordförandens och stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga 
anmälningsärenden 
 
BESLUT 
Stadsdelsnämnden lägger förvaltningens sammanställning över beslut enligt delegering och 
övriga anmälningsärenden till handlingarna. 
 
Ärendet 
 
 Ordförandens beslut enligt delegering 

Ordföranden hade inte fattat några beslut under den aktuella perioden. 
 Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga anmälningsärenden 

Stadsdelsdirektören har fattat följande beslut enligt nämndens delegering. Inom parentes 
anges enligt vilken ärendegrupp i nämndens delegeringsförteckning eller vilket specifikt 
nämnduppdrag som delegerade beslut har fattats. 
 
1. 2023-04-04: Vidaredelegering till förvaltningschefen vid Enskede-Årsta-Vantörs 

stadsdelsförvaltning att för nämndens räkning genomföra upphandling av städtjänster 
i enskilda hem. Dnr FAR 2023/268. (8:12) 

2. 2023-04-14: Resa i tjänsten till Köpenhamn den 28-30 maj 2023 för 
familjebehandlarteamet vid familjestödsenheten, avdelningen för individ- och 
familjeomsorg. Dnr FAR 2023/289 (9:18) 

3. 2023-04-17: Upprustning av BMX-bana i Sköndal. Genomförandebeslut efter 
inriktningsbeslut i verksamhetsplan 2023. Dnr FAR 2023/288. (8:13) 

4. 2023-04-18: Vidaredelegering till förvaltningschefen vid serviceförvaltning att för 
nämndens räkning genomföra upphandling av personskydd och skyddad 
persontransport. Dnr FAR 2023/302. (8:12) 

5. 2023-05-03: Beslut om tillförordnad stadsdelsdirektör och ombud att föra nämndens 
talan den 29 maj till den 6 juni 2023. Dnr FAR 2023/345. (Enligt nämndbeslut 2020-
10-22, dnr FAR 2020/492.) 

 Tjänstepersons beslut enligt delegering som kan överklagas enligt bestämmelsen 
om laglighetsprövning i 13 kap kommunallagen  
Inga beslut fanns att anmäla för den aktuella perioden. 

 
Förvaltningen hade redovisat ärendena i en sammanställning daterad 2023-05-03. 
Dnr FAR 2022/877 
 
Förslag till beslut 
Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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ÖVRIGT 
 
§ 15 Nämndens frågor och information från förvaltningen 
 
Följande skrivelser lämnades in. 
 
IVO:s inspektion av särskilda boenden för äldre i Farsta (bilaga 1) 
Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C)  
 
SHIS-bostäder – stadens bostadssociala resurs (bilaga 2) 
Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C)  
 
Allvarliga brister i samhällsvården av barn och unga (bilaga 3) 
Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C)  
 
Ordningsvakter (bilaga 4) 
Olof Peterson m fl (M) 
 
BESLUT 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda skrivelserna till ett kommande sammanträde.  
 
 
Inför dagens sammanträde hade Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och Miljöpartiet lämnat 
in följande frågor i anslutning till ärendet om tertialrapport 1 (se § 8): 
 
1. Vi skulle vilja veta mer om hur upplägget och tidsplanen är tänkt att se ut för aktiviteten 

”Utveckla Förskolans Handlingsplan för förbättrad arbetssituation för förskollärare och 
barnskötare? 
 

Förvaltningens svar:  
Under våren har arbetet med att samla in de enhetsspecifika handlingsplanerna genomförts 
för att identifiera behov hos respektive resultatenhet. Kartläggningen är genomförd under 
våren och utifrån den tar vi nu fram en förvaltningsövergripande Handlingsplan för 
förbättrad arbetssituation för förskollärare och barnskötare.  Den ska implementeras under 
hösten, kommuniceras i olika forum och samverkas fackligt. Planen ska kopplas till vår 
treåriga kompetensförsörjningsplan för att säkerställa uppföljning årligen.  
 
Handlingsplan för förbättrad arbetssituation för förskollärare och barnskötare är en del i att 
skapa goda förutsättningar för att vara en attraktiv arbetsgivare. Vi vill identifiera och 
utveckla arbetet med friskfaktorer i förskolans verksamhet och skapa god arbetsmiljö och 
arbetsglädje. Aktiviteten rapporteras i VB 2023. 
 
2. Angående feriearbete: Hur många ansökningar kom in från Farstas ungdomar? Om det 

var mycket populärt hur prioriterades platserna? 
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Förvaltningens svar: 
1 037 ansökningar kom in från ungdomar folkbokförda i Farsta. Ungdomen ansöker om 
feriejobb via en e-tjänst på stadens hemsida under aktuella ansökningsperioder. 
Alla sökande läggs in i det stadsövergripande datasystemet som stängs vid ett visst datum, 
förvaltningen har sedan en tid på sig att lägga in prioriteringsgrupp på de sökande. Därefter 
sker en lottning i arbetsmarknadsförvaltningens system.  
 
Prioritering av ansökningar till feriejobben sker enligt följande grupper: 

1. Prioriterade ungdomar med läkarintyg eller intyg från socialtjänsten 
2. Ungdomar som sökt förut men som inte jobbat. 
3. Ungdomar som söker för första gången. 
4. Ungdomar som varit anställda 1:a gången föregående sommar. 

 
3. Angående hur prognoser uppskattas: Metoder för att mäta utfallet av olika aktiviteter 

som förvaltningen tillämpar i syfte att uppnå de verksamhetsmål som fastställs i början 
av verksamhetsåret görs på olika sätt beroende på typ av indikator och mål. Det framstår 
i tertialrapporten att olika typer av utfall både mäts kvalitativt såväl som kvantitativt där 
exempelvis aktivt medskapareindex är en mätning av både subjektiv tillfredsställelse 
samt antal positiva upplevelser i förvaltningens verksamheter, medan indikatorer som 
förskollärartäthet enbart är utgör kvantitativt indikator. Utöver att mäta målen ställs även 
vissa tertiära utfall i kontrast till prognoser för helår. För just förskollärartäthet var 
utfallet för perioden 16 st medan prognosen för helåret var 15,5 st. För en annan 
indikator, antalet tillhandahållna platser för Stockholmsjobb, är utfallet för 
tertialperioden 28 st medan målet för året är 25 st och prognosen för helåret är 25. För 
indikatorn antal tillhandahållna platser för feriejobb är utfallet för tertiärperioden 600 st 
medan prognosen för slutåret är 635 st. Medan indikatorer som den sistnämnda visar ett 
tydligt totalmål för slutåret är andra som de föregående inte lika tydliga kring vad 
respektive prognos mäter; om dessa mäter medelutfallet genom hela året, totala utfallet 
under hela året, eller totala utfallet under verksamhetsårets sista tertialperiod. Mot 
bakgrund av detta undrar vi hur olika prognoser uppskattas och om dessa justeras efter 
trender från den gångna tertialperioden 

 
Förvaltningens svar: 
Det ser lite olika ut hur prognoserna tas fram i tertialrapporterna. För en del indikatorer får vi 
ett utfall varje tertial och kan då stämma av det med årsmålet. Årsmålet är ju satt i 
verksamhetsplanen och ändras inte om det inte står som ett särskilt beslut i någon 
uppföljning (till exempel andelen timanställda nu i tertialrapport 1). För andra indikatorer 
blir det utifrån verksamhetskunskap och gjorda insatser (till exempel de indikatorer som 
styrs av resultat i brukarundersökningar som vi inte fått ännu). Tittar man exempelvis på 
förskolärartäthet så är det nu fler barn i förskolan under våren så utfallet blir högre, i höst blir 
det färre barn och då blir utfallet lägre men ska på helår landa på 15.5. 
 
 
Inför dagens sammanträde hade Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet lämnat in 
följande frågor: 
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 I anslutning till ärende 5, Uppföljning av Farsta gruppbostäder: 
 

1. Vilken dokumentation och rutiner är det primärt som behöver utvecklas? 
2. Hur ska rutiner kring barnperspektivet tillämpas? 
3. Hur ska personalen stötta anhöriga som behöver stöd? 

 
Förvaltningens svar: 
1. Utifrån de genomförda kvalitetsgranskningarna kan förvaltningen se behov av 

fortsatt arbete med målstyrning och det systematiska kvalitetsarbetet, tex gör 
enhetschef uppföljning och kontroll av riskanalyser samt löpande uppföljning av 
enhetens internkontroller under året för att styra enhetens arbete vidare. 

2. Förvaltningens barnrättssamordnare har haft en genomgång på utförarnas 
ledningsgrupp och arbetet med barnrättsperspektivet kommer att intensifieras till 
hösten. Enheternas barnombud bidrar till enhetens arbete med implementering av 
barnrättsperspektivet. 

3. Förvaltningens anhörigkonsulent stödjer enheternas anhörigombud i arbetet med att 
höja personalens kunskap kring anhörigstöd. Enheten arbetar med Stockholms stads 
program för stöd till anhöriga 2021-2024. 

 
 I anslutning till ärende 6, Uppföljning av Farsta nya gruppbostäder: 
 

Vilka utbildningsinsatser kommer de nya titulaturerna/befattningarna (t.ex. stödassistent) 
leda till? 

 
Förvaltningens svar: 
Valideringsutbildningen riktar sig till de som helt saknar eller saknar stora delar av 
relevant utbildning och arbetar inom LSS-verksamheterna bostad med särskild service 
för barn och ungdom, bostad med särskild service för vuxna, daglig verksamhet och 
korttidsvistelse. Utbildningen anordnas av Åsö vuxen-gymnasium på uppdrag av 
socialförvaltningen och genomförs på heltid under 8 månader. 

 
I ett särskilt uttalande i ärende 9, yttrande till IVO över myndighetens inspektion av den 
kommunala hälso- och sjukvården, citerat Leif Söderström (SD) förvaltningens 
tjänsteutlåtande i ett tidigare ärende. Förvaltningen skriver där bland annat ”att under 
förutsättning att Socialstyrelsens allmänna råd tillämpas” kan ett oberoende språktest vid 
anställning inom äldreomsorgen riskera att underminera samhällets utbildningssystem. 
Söderström önskar ett förtydligande av hur förvaltningen menar att den risken kan uppstå. 
Förvaltningschefen lovade återkomma med svar vid nästa sammanträde. 
 
Förvaltningschef Gunilla Ekstrand lämnade följande information: 
 

• I måndags hade vi ett uppskattat trygghetsmöte i Farsta strand tillsammans med 
polisen, Familjebostäder, Svenska kyrkan och Stadsmissionen. Ett hundratal 
personer deltog och det blev många bra samtal. 



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 
 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
25 MAJ 2023 

SIDA 23 
 

 
 
 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande 

 

 
• På lördag är det dags för Hökarängens dag klockan 11-15. Det är ett späckat 

program med allt från livemusik till hattpararad och stadsvandringar. Förvaltningen 
finns på plats med flera medarbetare. På lördag är det även Parklekens dag. 

 
• På tisdag den 30 maj klockan 17.30–19.00 är det invigning av den nya ytan utanför 

Tuben vid Munkforsplan tillsammans med Tuben, Farsta schackklubb och 
seniorverksamheten.  

 
• Efter nästa nämndsammanträde den 15 juni bjuder förvaltningen in till 

sommaravslutning på plan 12 med jordgubbar och glass. Mer information om detta 
kommer via nämndsekreteraren. Vi hoppas alla kan delta. 

 
 
Nämndens ordförande Marre Mayr meddelade vid förra sammanträdet att hon lämnar sitt 
uppdrag. Kvällens sammanträde är alltså hennes sista. Gunilla Ekstrand framförde 
förvaltningens varma tack, inte minst för Marres insats i demokratins tjänst – något som ju 
gäller för alla i nämnden. Gunilla överlämnade en blomma. Olof Peterson (M) framförde ett 
varmt tack från M, L och C för ett gott och trevligt samarbete. Niklas Aurgrunn framförde 
tack och lyckönskningar från hela nämnden. Marre tackade å sin sida för att ha fått uppleva 
en engagerad tid i nämnden, både som ersättare, vice ordförande och ordförande. 
 
 
Ordföranden avslutade den öppna delen av sammanträdet. 
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